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Sad ako zelená oáza 
Návštevníci a návštevníčky si na Sade Janka 

Kráľa najviac cenia množstvo zelene, ktoré Sad 
poskytuje. Najmä v  letných mesiacoch, kedy 
sa obyvatelia miest potýkajú s vysokými tep-
lotami, predstavuje park prirodzené útočisko, 
ktoré dokáže poskytnúť dostatok tieňa a schla-
denie pre ľudí, ale aj zvieratá. Prítomnosť tak 
veľkého zeleného územia, akým je Sad Janka 
Kráľa, pozitívne vplýva aj na klímu najbližšieho 
okolia a prirodzene ho ochladzuje (pozri obr. 2).

Vzrastlé stromy, okrasné dreviny a rastliny 
ale aj otvorené trávnaté plochy považujú ľu-
dia za najdôležitejší aspekt Sadu Janka Kráľa. 
Uvedomujú si historickú hodnotu najstaršieho 
mestského parku v strednej Európe, cenia si 
množstvo stromov, ktoré poskytujú tieň, ale 
aj rozlohu trávnatých plôch, ktoré sú vhod-
ným priestorom pre rôzne aktivity. Jednou 
z výrazných požiadaviek ľudí v dotazníkovom 
prieskume bolo nezastavanie územia na úkor 
zelene (pozri obr. 3), ktorá úzko súvisí s  re-
kreačnou funkciou územia. Pre respondentov 

Riešené územie je jedinečným mestským 
parkom, národnou kultúrnou pamiatkou, 
biocentrom regionálneho významu a súčasne 
geofondovo významná plocha fauny a fl óry. 
Podľa výsledkov z dotazníka vyplýva, že respon-
dentky a respondenti si významnú hodnotu úze-
mia Sadu Janka Kráľa aj Tyršovho nábrežia uve-
domujú. Zachovanie zelenej plochy, pravidelná 
starostlivosť a údržba zelene, priamy kontakt 
s riekou a revitalizácia pôvodných ale aj doplne-
nie nových vodných prvkov sú podľa ľudí dôležité 
z hľadiska ďalšieho rozvoja dotknutého územia.

Náš dojem z mesta sa formuje najmä na základe 
kvality verejných priestorov. Ak nie sú príjemné, 
čisté a prístupné alebo ak vyvolávajú pocit ne-
istoty, zriedka sa sem chceme vrátiť. Správne 
plánovanie týchto priestorov by malo byť pra-
vidlom, nie výnimkou! Keď hovoríme o verej-
ných priestoroch mesta, hovoríme vlastne 
o identite mesta. Verejné priestory predstavujú 
prínos pre zdravie, a to tak fyzické, ako aj du-
ševné, ľudia sa v atraktívnych priestoroch cítia 
lepšie a majú tendenciu byť aktívnejší. 

Mestský park Sad Janka Kráľa, situovaný 
na území mestskej časti Bratislava Petržalka 
je najstarším parkom v strednej Európe s roz-
lohou približne 42 ha. Celkové riešené územie 
zaberá plochu cca 50 ha a leží na pravom brehu 
Dunaja. Park bol upravovaný postupne, jeho 
dnešná podoba je až z roku 1839. V súčasnosti 
má park kultúrno-spoločenskú funkciu, slúži 
ako miesto oddychu a stretávania sa. Vytvára 
oázu pokoja a zároveň slúži na športové aktivity 
pre všetky vekové kategórie. 

Súčasťou riešeného územia je aj Tyršovo 
nábrežie, ktoré sa využíva najmä pre kultúr-
no-spoločenské a  rekreačné funkcie. Rieka 
hrala v histórii obrovskú úlohu pri rozvoji miest 

Obr 3: Ako ľudia, ktorí vnímajú Sad a nábrežie ako dva odlišné priestory hodnotia dôležitosť stavu a údržby zelene z pohľadu 

budúceho rozvoja týchto priestorov? ZDROj: Dotazníkový prieskum širokej verejnosti, 2021

a  respondentky z dotazníkového prieskumu 
je dôležitá takisto aj výsadba kvetinových 
záhonov.

Stav a  údržba zelene sú z  pohľadu budú-
ceho rozvoja územia veľmi významné (pozri 
obr. 3). Starostlivosť o  zeleň je okrem iného 
dôležitá z hľadiska bezpečnosti. Neprehľadná, 
prehustená a neudržiavaná zeleň neumožňuje 
dostatočnú orientáciu v prostredí a najmä vo 
večerných hodinách môže vzbudzovať po-
cit ohrozenia. Bez pravidelných orezov môžu 
stromy predstavovať bezpečnostné riziko pre 
návštevníkov a návštevníčky. Pri akýchkoľvek 
zásahoch do zelene – stromov je však potrebné 
myslieť aj na to, že keďže ide o park so statusom 

Obr 2: Vplyv prírodných oblastí na teplotu povrchov.  ZDROj:

Atlas hodnotenia zraniteľnosti a rizík nepriaznivých dopadov 

zmeny klímy na území hlavného mesta SR Bratislavy, 2020.

Predslov1.

PREDSLOV

svojou šírkou ale aj dynamikou vody, ktorá pre-
tiekla jej profi lom. Voľné priestory pozdĺž rieky 
boli pre svoju dopravnú prístupnosť a  terén 
obvykle využívané k  situovaniu centrálnych 
mestských funkcií, ale v mnohých prípadoch 
aj iných urbanistických funkcií. Rieka bola neo-
ceniteľným zdrojom obživy, dopravnou cestou, 
miestom kde sa konali rôzne kultúrne aktivity 
či festivaly. Rieka ako urbanistický fenomén má 
však okrem vyššie uvedených pozitív aj svoje 
negatíva. Môže spôsobiť vážne a rozsiahle po-
vodňové katastrofy s  výrazným dopadom na 
funkčnosť, hmotnú štruktúru, prevádzkyschop-
nosť sídla i životné prostredie jeho obyvateľov. 
Všetky spomínané aspekty rieky sa odrážajú aj 
na riešenom území a je potrebné s nimi praco-
vať a zladiť záujmy všetkých aktérov v území.

Spôsob, akým žijeme v mestách, sa každý 
deň mení v  dôsledku transformácie spoloč-
nosti a vzniku nových politík, technológií a al-
ternatívnych možností dopravy. Urbanizácia, 
zahusťovanie a vysoká miera motorizácie vy-
tvárajú výzvy v oblasti plánovania a podnecujú 
mestá, aby premýšľali o nových modeloch roz-
voja. Uprostred neustálej transformácie však 
význam verejných priestorov pre kvalitu života 
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Bez toho, aby sme sa ľudí spýtali 
a diskutovali s nimi, by sme ne-
dokázali získať zásadné podnety 
pre ďalší rozvoj lokality.

Spracovateľský tím
Sekcia mestských štúdií a  participácie ak-
tívne zapája obyvateľov a relevantných ak-
térov cez participatívne procesy do zámerov 
a projektov mesta, či už ide o úpravu verej-
ného priestoru, investičné projekty mesta 
alebo tvorbu stratégií, koncepcií a politík. 

Hlavným princípom fungovania participatív-
neho procesu je otvorenosť a pozitívny prístup 
k zapájaniu ľudí a organizácií do tvorby mesta. 
Sekcia pracuje interdisciplinárne, teda so zapo-
jením čo najrôznejšieho a užitočného množstva 
vedomostí a pohľadov do riešenia komplexných 
otázok mesta. 

Cieľom participatívneho procesu je zis-
ťovanie potrieb, zvýšenie kvality prijímaných 
zámerov, ale tiež posilnenie vzťahu verejnosti 
k  mestu a  konkrétnym priestorom. Sekcia 
mestských štúdií a participácie sa usiluje o za-
pojenie širokého spektra ľudí aj skupín, ktoré 
nepočuť pri bežnom plánovaní, hlavne ženy, 
deti, starších ľudí, ľudí so špecifi ckými potre-
bami, cudzincov a ďalších. Participatívne plá-
novanie je prierezová disciplína, v ktorej silne 
rezonujú súčasné megatrendy, ako sú napríklad 
klimatická zmena a sociálne nerovnosti. 

Sekcia tiež systematizuje vedomosti o par-
ticipatívnom plánovaní a ich zavádzaní do plá-
novacej praxe. 

Viac informácií o ďalších projektoch sekcie 
nájdete tu: https://bit.ly/3yWf8oL

© 2022 SEKCIA 
MESTSKÝCH ŠTÚDIÍ 
A PARTICIPÁCIE

92 %
ľudí považuje stav a údržbu 
zelene za dôležité pre budúci 
rozvoj Tyršovho nábrežia.

ČO NÁM HOVORIA DÁTA?

„Milujem tú veľkú lúku pri veži. 
S deťmi si tam hádžeme frisbee, 
alebo hráme futbal. Zároveň sú 
po bokoch veľké stromy, takže 
tam nie je taký úpek.“Milujem tú 
veľkú lúku pri veži. S deťmi si tam 
hádžeme frisbee, alebo hráme 
veľké stromy, takže tam nie je 
taký úpek.“
– respondentka dotazníkového 
prieskumu širokej verejnosti.

97 %
ľudí považuje stav a údržbu 
zelene za dôležité pre budúci 
rozvoj Sadu Janka Kráľa.

národnej kultúrnej pamiatky, zásahy nad rá-
mec bežnej údržby je potrebné konzultovať 
s Krajským pamiatkovým úradom.

Zelené trávnaté plochy sú skvelým priesto-
rom, kde môžu návštevníci a návštevníčky Sadu 
tráviť voľný čas.  Často sú využívané na rôzne 
neformálne aktivity, ktoré sa odohrávajú v rov-
nakom čase a na rôznych miestach. Niekto si 
hádže frisbee, druhý hádže loptu psovi, iní cho-
dia po lane, cvičia jógu a ďalší len tak sedia na 
tráve, piknikujú a hrajú sa s deťmi.  Starostlivosť 
o trávnatý porast, jeho pravidelná údržba a čis-
tota sú nevyhnutné pre udržanie kvality týchto 
plôch. 

Psíčkari v parku 
Park navštevujú aj majitelia psov, ktorí si aj 

naďalej želajú venčiť psy v území. Voľný pohyb 
psov je však v  súčasnosti v  parku zakázaný. 
Podľa údajov mestskej polície (dáta za roky 
2018-2021) sa v Sade Janka Kráľa každoročne 
udelia v priemere 4 pokuty za porušenie pod-
mienok držania psov (predstavuje to asi tre-
tinu z  celkového počtu udelených pokút za 
priestupky v parku). Na to, aby bol trávnik čis-
tým a bezpečným prostredím je dôležité aj to, 
aby psíčkari rešpektovali zákaz voľného pohybu 
psov a udržiavali po zvieratách čistotu. V sú-
časnosti niektorí tento zákaz nerešpektujú, čo 
podľa viacerých odpovedí v dotazníku vyvoláva 
v niektorých ľuďoch pocit ohrozenia. Budúca 
podoba Sadu Janka Kráľa a Tyršovho nábrežia 
by mala refl ektovať požiadavky rozdielnych 

Zeleň vs. výstavba2.

užívateľských skupín a nájsť medzi nimi vhodný 
kompromis. Príkladom takéhoto kompromisu 
môže byť vymedzenie priestoru pre venčenie 
psov, ktoré by splnilo potreby majiteľov psov 
s ohľadom na ostatných užívateľov a užívateľky 
parku.

Prírodné hodnoty  parku a nábrežia

Sad Janka Kráľa, v súčasnosti nadväzujúci 
na historický kontext kompozície anglického 
parku, je predelený Viedenskou cestou na dva 
plošne samostatné areály: Sad Janka Kráľa 
a  Tyršovo nábrežie. Dotazníkový prieskum 
však ukázal, že pomer ľudí, ktorí územie Sadu 
a nábrežia vnímajú ako jednotný priestor a tých, 
ktorí ich berú ako dva zásadne odlišné priestory 
je takmer totožný (pozri obr. 1).   Obr 1: Ako ľudia vnímajú priestory Sadu Janka Kráľa a Tyršovho nábrežia? 

ZDROj: Dotazníkový prieskum širokej verejnosti, 2021

zostáva nemenný. Naďalej zostávajú priestormi 
na výmenu, spolužitie a stretnutia. Naďalej majú 
zásadný význam pre pohodu v mestách.

Publikácia, ktorú čítate, je správou z pro-
cesu zapojenia rôznorodej verejnosti pri for-
movaní názoru na to, ako je aktuálne vnímané 
územie Sadu Janka Kráľa a Tyršovho nábrežia 
a na čo sa je potrebné zamerať do budúcnosti 
pri jeho revitalizácii. Cieľom participatívneho 
procesu bolo zmapovať užívateľské skupiny 
a kľúčových aktérov a aktérky, skúmať potreby, 
názory, preferencie užívateľov a  užívateliek. 
Taktiež sme chceli získať vnímané hodnoty, ale 
aj problematické aspekty riešeného územia. Zo 
získaných dát sme defi novali kľúčové tézy rele-
vantné pre revitalizáciu riešeného územia, aby 
bolo inkluzívnym priestorom pre rôzne skupiny 
Bratislavčanov a Bratislavčaniek a návštevní-
kov a návštevníčok mesta. 

49,2 % jednotný
priestor

48,8 % odlišné
 priestory

2,0 % 
neviem

82 % veľmi dôležitá 

15 % skôr dôležitá

64 % veľmi dôležitá 

28 % skôr dôležitá
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Rieka Dunaj je mestotvorným prvkom a do-
minantou Bratislavy. Okrem toho, že tvorí priro-
dzenú bariéru a rozdeľuje mesto na dve časti, je 
aj významným prvkom, ktorý dotvára prírodnú 
atmosféru územia. Okolie Dunaja je obľúbe-
ným miestom pre prechádzky a športové akti-
vity ako je beh, cyklistika alebo korčuľovanie. 
Jeho nábrežie je vyhľadávaným miestom, kde sa 
Bratislavčania a Bratislavčanky stretávajú a trá-
via voľný čas. Pre svoje výhľady na dominanty 
mesta je nábrežie navštevované aj turistami, 
z ktorých časť tiež prichádza do Bratislavy vý-
letnými loďami.

V dotyku s vodou 
Tyršovo nábrežie sa nachádza na pravom 

brehu rieky Dunaj a v súčasnosti neumožňuje 
návštevníkom a návštevníčkam priamy kontakt 
s vodným prvkom. Podľa odpovedí z dotazníka 
by bolo pre rozvoj tohto územia vhodné viac 
prepojiť Tyršovo nábrežie s riekou, napríklad 
vo forme promenády, móla alebo schodov s prí-
stupom k vode.

Záujem o vodné prvky prejavili aj najmenší 
návštevníci a návštevníčky. Výsledky participá-
cie s deťmi ukázali, že vodné prvky ako fontány 
nemusia plniť len ochladzovaciu či estetickú 
funkciu. Vodné prvky, ktoré by boli súčasťou 
detských ihrísk alebo fontány, ktoré umožňujú 
priamy kontakt s vodou sú podľa detí v území 
veľmi žiadané. Fontána v Sade Janka Kráľa je 
dlhodobo v zlom technickom stave a jej pre-
vádzka je zastavená. Vďaka oprave by mohla 
plniť funkciu vodného prvku, ktorý je významný 
z hľadiska ochladzovania okolitého prostredia 
ale aj svojej historickej a estetickej funkcie.

Z ankety, ktorá bola realizovaná v Sade aj 
na nábreží vyplynula požiadavka vybudovania 
infraštruktúry pitných fontánok, ktoré by uží-
vateľom a užívateľkám zabezpečili zdroj pitnej 
vody. Pitné fontány sú žiaduce najmä v  blíz-
kosti exponovaných častí územia, kde sa ľudia 

koncentrujú za účelom vykonávania aktivít, napr. 
v okolí detských, športových a workout ihrísk.

Propeler - doprava alebo kaviareň?
Budova Propeleru na staromestskej strane 

je dnes využívaná ako prevádzka kaviarne Cafe 
Propeller, na petržalskej strane rieky je objekt 
prázdny a nevyužívaný. Dopravnú funkciu Pro-
peler v súčasnosti neplní a loď ľudí neprepra-
vuje. Podľa výsledkov dotazníka by si niektorí 
ľudia želali, aby budova na petržalskom brehu 
znova plnila dopravnú funkciu. Iní navrhujú jej 
využitie ako priestor pre kaviareň alebo komu-
nitné aktivity. Myšlienky pre znovuobnovenie 
Propeleru zazneli aj počas participatívnej ak-
tivity okrúhly stôl, ktorý sa venoval tematike 
vody či pri pološtrukturovaných rozhovoroch 
s miestnymi poslancami za MČ Petržalka.

Inundačné územie 
V rámci participatívnych aktivít okrúhlych 

stolov ale aj počas ankety na nábreží či v Sade 
padlo množstvo podnetov na obnovenie pô-
vodných (mŕtvych) ramien Dunaja. Vieme pove-
dať, že až do polovice 18. storočia bolo územie 
Petržalky ostrovom. Oddelené bolo dunajskými 
ramenami (Pečnianske, Chorvátske, Kapitul-
ské a Rusovské rameno). Dunaj bol postupom 
času viac a viac upravovaný a regulovaný a jeho 
bočné ramená odstavené. Z  ramien je v  sú-
časnosti zachované len Chorvátske rameno. 
Úpravy koryta rieky spôsobujú rýchlejší odtok 
vody z územia, zatiaľ čo záplavové oblasti rieky 
v sebe naopak vodu udržujú a znižujú riziko zá-
plav miest.

Riešené územie je situované v inundačnom 
(záplavovom) území  (pozri obr. 4), čo v prípade 
povodňovej vlny spôsobuje dočasné záplavy. 
Hrozba zo záplav prináša aj obmedzenie vo 
výsadbe vzrastlých drevín. Vysadené stromy 
môžu napríklad pôsobiť ako bariéra pri záplave. 
Snaha je preto orientovaná na výsadbu mobil-
nej zelene a celkovo mobilné stavby. Na základe 
Zákona o vodách 364/2004 Z.z. je podľa § 23 na 
vysádzanie, stínanie a odstraňovanie stromov 
a krov v inundačných územiach potrebné povo-
lenie orgánu štátnej správy.

1 Inundačné územia, podľa defi nície EEA (Európska environ-

mentálna agentúra EEA,2019), sú riečne brehy a oblasti pri riekach, 

ktoré sú pokryté vodou iba počas povodní. Inundačné územia sú 

formované riečnymi procesmi a povodňovými prietokmi, ktoré 

prúdia von z riečneho koryta do okolitého územia.

„Páči sa mi sedieť len tak pri vode, 
pozerať sa, ako Dunaj tečie a ako 
plávajú lode. Deti baví púšťať po 
vode rôzne listy a paličky. Preto 
oceňujem aj miesta, kde vedú 
k vode kamenné schodíky [...] 
a to, že rôzne pontóny a plávajúce 
podniky nekotvia po celej dĺžke 
nábrežia.“
– respondentka dotazníkového 
prieskumu širokej verejnosti.

Obr 4: Vybrané ochranné pásma v území.  ZDROj: vlastné spracovanie, ArcGIS, MIB, 2021.

Voda3. História a genius loci 4.

Sad Janka Kráľa a Tyršovo nábrežie je územím, 
ktoré jeho návštevníci a návštevníčky považujú 
za historicky hodnotné a akékoľvek úpravy či zá-
sahy na tomto území vnímajú veľmi citlivo. Medzi 
najhodnotnejšie aspekty územia ľudia považujú 
zeleň, historické prvky či kultúru. Zeleň a histó-
riu vnímajú najmä v spojitosti so Sadom a kultúru 
s Tyršovym nábrežím. Je potrebné zdôrazniť, že 
vzhľadom na všetky dáta a informácie, ktoré sme 
získali v rámci participatívneho procesu je aká-
koľvek zásadná premena priestoru nežiadúca 
a to najmä na území Sadu Janka Kráľa. Taktiež 
vnímame hlasy ľudí, ktorí si na riešenom území 
neželajú cenovo nedostupné gastro prevádzky 
a služby, ktoré nie sú dostupné pre rôzne sku-
piny obyvateľov a obyvateliek.

Atmosféra miesta

História, atmosféra a genius loci miesta
 Sad Janka Kráľa dominuje nielen svojou veľ-

kosťou, ale aj historickým významom. Dáta z ce-
lomestského online dotazníka ukázali že res-
pondeti a respondentky za hodnotné na území 
Sadu a Tyršovho nábrežia považujú najmä zeleň, 
oddych, históriu či kultúru (pozri obr. 5).

 Na historickom aspekte územia sa spolupo-
dieľajú viaceré prvky. V zásade rovinatý terén 
územia dotvára zachovaný protinapoleónsky 
val, ktorý miernym navýšením areál Sadu Janka 
Kráľa ohraničuje na východnej a južnej strane 
(pozri obr. 6). Park dotvárajú sochárske a pa-
mätné prvky, umiestnené popri chodníkoch 
pre peších, niektoré sú situované na spevne-
ných plochách.  Jedným z najviac obľúbených 
miest, ktoré sa teší pozornosti u  návštevní-
kov a  návštevníčok patrí historický altánok 
(pozri obr. 6, č.13), fragment veže františkán-
skeho kostola s  helmicou. Veľké množstvo 
respondentov a respondentiek si uvedomuje 

historický aspekt územia a  vnímajú ho ako 
niečo čo by malo byť zachované a udržiavané 
do budúcnosti. 

 Do súboru prvkov dotvárajúcich interiér 
parku patrí aj pomník so sochou Janka Kráľa 
(pozri obr. 6, č.17), Základný kameň Pamätníka 
slovenského vysťahovalectva a  zahraničných 
Slovákov (pozri obr. 6, č.16), fontána Pijúce ho-
lubice (pozri obr. 6, č.15), Pamätný kameň his-
torického rozária (pozri obr. 6, č.14), sochy dva-
nástich znamení zverokruhu (pozri obr. 6, č.1-12) 
a socha Kvet pri vstupe do parku zo severo-zá-
padnej strany (pozri obr. 6, č.19). Samostatným 
prvkom je na severnom okraji parku prezento-
vaný fragment  kamenného základu zástavky 
viedenskej električky (pozri obr. 6, č.22).  

 Viacero hodnotných umeleckých a  histo-
rických prvkov môžeme nájsť aj na nábreží. 
Najvýraznejšími sú historická budova Divadla 
Aréna (pozri obr. 6, č.27), ktorá dnes prechádza 
komplexnou rekonštrukciou a  dom obsluhy 
spolu s Vodárenskou vežou (pozri obr. 6, č.28). 
Všetky tieto objekty vznikli koncom 19. storo-
čia. Ďalšími stavebnými objektmi sú Mýtny Dom 
II., ktorý tvorí vstup na Starý Most (pozri obr. 
6, č.29), budova stanice Propeleru z roku 1930 
(pozri obr. 6, č.24) a replika pôvodnej budovy Au 
Cafe (pozri obr. 6, č.23). Zo  sochárskych diel sa 
tu nachádza Pamätník Daniela Tupého  v strede 
parkoviska (pozri obr. 6, č.26), Pamätník miero-
vých zmlúv po Prvej svetovej vojne (pozri obr. 6, 
č.25) a Pamätník obetiam holokaustu Arménov 
(pozri obr. 6, č.21).

2 Architektonicko-historický výskum a sadovnícky prieskum, 

M. Havlík, A. Németh, Z. Bobáň, 2020-2021

Obr. 6: Mapa analýzy pešej dostupnosti (širšie vzťahy). 

ZDROj DÁT: ORS, 2021, SPRACOVAL: MIB, 2021.

„Samotná možnosť tráviť čas 
v takto rozľahlom parku je podľa 
mňa najdôležitejšia vec na Sade. 
Trávil som tam čas ako malé dieťa 
s rodičmi, neskôr ako puberťák 
s partiou, ako mladý dospelý som 
tam chodil za kultúrou a aj teraz 
tam stretávam priateľov, ktorí tam 
často chodia s deťmi tak, ako som 
tam chodili moji rodičia so mnou.“
– respondent dotazníkového 
prieskumu širokej verejnosti.

Obr. 7: Čo je na území podľa ľudí, ktorí vnímajú SJK a TN ako 

jednotný priestor, považované za hodnotné? Otvorená otázka, 

zobrazené sú najviac zastúpené kategórie odpovedí. Responti/

ky mali možnosť vybrať viac odpovedí súčasne, preto je celkový 

súčet vyšší ako 100%. ZDROj DÁT: dotazníkový prieskum širo-

kej verejnosti MIB, 2021.

„Mám rada originál františkánskej 
veže, ktorý sa tu týči ako raketa, 
dá sa v nej schovať, miesto po-
núka výhľady na park, občas tu 
tancujú salsu, alebo cvičia jogu na 
lúke.... je to taký zapamätateľný 
bod na ceste k fontáne.“
– respondentka dotazníkového 
prieskumu širokej verejnosti.

Obr. 5: Čo je na území podľa ľudí, ktorí vnímajú SJK a TN 

ako jednotný priestor, považované za hodnotné? Otvorená 

otázka, zobrazené sú najviac zastúpené kategórie odpovedí.

ZDROj DÁT: dotazníkový prieskum širokej verejnosti MIB, 2022.

Kde to ľudia majú radi?
 Na základe zaznačovania bodov do mapy 

v rámci dotazníkového prieskumu môžeme tvr-
diť, že ľudia v území obľubujú najmä centrálny 
priestor s rozáriom a sochou Janka Kráľa, vodný 
prvok - fontánu, ale aj priestor v blízkosti am-
fi teátra pre kultúrne aktivity či priestor v okolí 
historického altánku - fragmentu veže fran-
tiškánskeho kostola s helmicou. V území je ta-
kisto silne pozitívne vnímaná otvorená trávnatá 
plocha (pozri aj kapitolu A), ktorá je zároveň 
urbanistickou a kompozičnou osou parku a je 
využívaná na rôzne formy športu či rekreácie. 
V súvislosti s touto plochou sa vyskytovala aj 
požiadavka doplnenia parku o  menšiu poži-
čovňu športového náradia, ktorú si viacerí res-
pondenti a respondentky predstavovali napr. 
v objekte Sadu Janka Kráľa - budove bývalého 
erotického salóna. Na základe analýzy príspev-
kov z Instagramu vieme povedať, že pozornosť 
používateľov Instagramu priťahuje nielen ze-
leň, ale aj architektonické skvosty ako naprí-
klad UFO na Moste SNP. Čo sa týka Tyršovho 
nábrežia, samotný aspekt rieky Dunaj a výhľad 
na historickú vedutu mesta (pohľad na mesto, 
panoráma krajiny) sú v  rámci tohto územia 
najčastejšie spomínané, pozitívne hodnotené 
aspekty. Toto územie je obľúbené aj vďaka 
kultúrnym udalostiam, gastro prevádzkam či 
možnosti posedenia a stretnutia sa s priateľmi 
(pozri obr.7).

2 Metropolitný inštitút Bratislavy pracuje na príprave projektu 

revitalizácie pamätníka obetiam extrémizmu od autora Pavla Brnu. 

Dnes pamätník obkolesuje neupravená asfaltová plocha, ktorá je 

často obklopená parkujúcimi autami. Viac informácii nájdete na 

www.mib.sk.

Prírodné hodnoty  parku a nábrežia

Čo ľudia považujú v území           
za hodnotné?

Čo ľudia považujú v území 
za hodnotné?

Čo ľudia považujú v území 
za hodnotné?
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Aké funkcie by malo mať územie?
 Podľa odpovedí ľudí, ktorí priestor Sadu J. 

Kráľa a Tyršovho nábrežia vnímajú ako dva roz-
dielne priestory, sú funkcie, ktoré by mali mať 
v Sade v budúcnosti najdôležitejšie miesto re-
kreácia a odpočinok (46 % ľudí) ako aj príroda 
a ekosystémové služby (44 % ľudí). Na Tyršo-
vom nábreží to je taktiež najmä rekreácia a od-
počinok (37 % ľudí), no v kombinácii s funkciou 
gastra (občerstvenie, kaviarne, reštaurácie/
bistro) (34 % ľudí) (pozri obr. 10). Podľa viace-
rých názorov respondentov a  respondentiek 
dotazníkového prieskumu by však nemalo do-
chádzať k nárastu počtu stravovacích zariadení 
(napr. reštaurácie, bistrá a kaviarne) či iných 
komerčných aktivít, ktoré sú už v súčasnosti 
v nejakej miere rozvinuté, ale nemali by sa stať 
na území dominantnými.
 Medzi tri funkcie, ktoré by mali mať v území 
najdôležitejšie miesto funkcie bývania a obcho-
dov nezaradil takmer nikto.

Názory na to, aké konkrétne funkcie by mal 
Sad spĺňať nie sú jednotné. Časť ľudí tvrdí, že 
by si v parku želali viac podujatí a aktivít, iní 
naopak zdôrazňujú potrebu zachovania pokoj-
ného prostredia. Je nutné povedať, že nejde 
o výlučné otázky, buď - alebo. Park by mal byť 
miestom, kde si každý návštevník a návštev-
níčka nájde priestor pre vykonávanie vlastnej 
aktivity - či už sa jedná o aktívne športovanie, 
hádzanie frisbee, návštevu detského ihriska, 
účasť na podujatí alebo čítanie knihy. Tieto 
aktivity by sa ideálne nemali realizovať v bez-
prostrednej blízkosti a nemali by sa navzájom 
rušiť. Funkčné rozdelenie priestoru s vybudo-
vaním potrebnej infraštruktúry pre jednotlivé 
aktivity by mohlo byť zohľadnené aj v zadaní 
architektonickej súťaže.

Čo sa týka programovej náplne územia Tyr- 
šovho nábrežia, v  súčasnosti má zväčša se-
zónne využitie odohrávajúce sa na mestskej ́
pláži na brehu Dunaja – na Tyršáku. Tyršák do 
prostredia prináša pestrú škálu kultúrnych 
a športových aktivít a gastronomických mož-
ností v  podobe barov, kaviarní a  reštaurácií. 
Podľa rozhovorov s odborníkmi počas aktivity 
okrúhlych stolov by však bolo vhodné v tomto 
území podporiť funkcie či objekty, ktoré by 
prispeli k  celoročnému využívaniu tohto 
územia.

ČO NÁM HOVORIA DÁTA?

Zachovanie charakteru územia 

Sad J. Kráľa: V rámci otázky “Čo by ste si 
neželali, aby sa stalo s  územím Sadu?” bola 
najvýraznejšou požiadavkou Sad nezastavať na 
úkor zelene, nezmenšovať jeho plochu. Novú 
výstavbu akéhokoľvek druhu si ľudia neželajú 
ako v Sade, tak v jeho okolí. Ďalším problémom 
je obava z komerionalizácie parku. Respondenti 
a respondentky vyjadrili nesúhlas s pridávaním 
ďalších stánkov s  občerstvením, reštaurá-
cií, akýchkoľvek obchodov či iných objektov, 
ktoré do územia potenciálne prilákajú veľké 
množstvo ľudí, narušia jeho kľud, pokojný cha-
rakter a atmosféru miesta (pozri obr. 8). Forma 
finančne dostupného občerstvenia pre zvýšenie 
komfortu pobytu v území, je však ľuďmi vítaná. 
Obavu z  komercializácie vnímame vo veľkej 
miere ako obavu ekonomickej nedostupnosti 
daných služieb. Táto obava bola definovaná pri 
každej metóde, ktorú sme v rámci participatív-
neho procesu uskutočnili, nedostupnosť slu-
žieb z finančného hľadiska spomenuli aktérky 
na bezbariérovej vychádzke, v rôznej forme sa 
opakovala pri dotazníku pre širokú verejnosť či 
na okrúhlych stoloch pre zainteresovanú a od-
bornú verejnosť ale aj pri fokusovej skupine 
s mládežou. 

Tyršovo nábrežie: Na území Tyršovho 
nábrežia by si respondenti a  respondentky 
dotazníkového prieskumu neželali novú vý-
stavbu (bývanie, administratíva, polyfunkcia 
a pod.), ktorú často spájali so „zabetónovaním“ 
priestoru a tiež s negatívnym postojom k funkcii 
parkovania. Ľudia, ktorí vo svojich odpovediach 
spomenuli parkovisko nie sú spokojní s  jeho 
súčasným stavom a už vôbec si neželajú jeho 
rozširovanie. Neželaná je tiež komercializácia 
priestoru formou obchodov, gastro-prevádzok, 
zaparkovaných lodí, predajných stánkov a pod. 
Komercializáciu si ľudia spájajú s predraženos-
ťou a exkluzivitou priestoru ako aj s narušením 

Aké sú preferované funkcie územia?

prírodného charakteru, genia loci. Zaparkované 
lode ľudia vnímajú aj ako elementy narúšajúce 
výhľad na druhý breh a tiež kontakt s riekou. Vše-
obecným konsenzom účastníkov okrúhlych sto-
lov bola preferencia kotvenia výletných lodí na 
staromestskej strane Dunaja, nie na Petržalskej 
strane. Prístupnosť k Dunaju je v rámci územia 
vo všeobecnosti vnímaná ako vysoko dôležitá 
pre ďalší rozvoj územia. Respondenti a respon-
dentky dotazníkového prieskumu tiež apelo-
vali na zvýšenie údržby priestoru a na to, aby 
výstavbu (bývanie, administratíva, polyfunkcia 
a pod.), ktorú často spájali so „zabetónovaním“ 
priestoru a tiež s negatívnym postojom k funkcii 
parkovania. Ľudia, ktorí vo svojich odpovediach 
spomenuli parkovisko nie sú spokojní s  jeho 
súčasným stavom a už vôbec si neželajú jeho 
rozširovanie. Neželaná je tiež komercializácia 
priestoru formou obchodov, gastro-prevádzok, 
zaparkovaných lodí, predajných stánkov a pod. 
Komercializáciu si ľudia spájajú s predraženos-
ťou a exkluzivitou priestoru ako aj s narušením 
prírodného charakteru, genia loci. Zaparkované 
lode ľudia vnímajú aj ako elementy narúšajúce 
výhľad na druhý breh a  tiež kontakt s  riekou. 
Všeobecným konsenzom účastníkov okrúhlych 
stolov bola preferencia kotvenia výletných lodí 
na staromestskej strane Dunaja, nie na Petr-
žalskej strane. Prístupnosť k Dunaju je v rámci 
územia vo všeobecnosti vnímaná ako vysoko 
dôležitá pre ďalší rozvoj územia. Respondenti 
a respondentky dotazníkového prieskumu tiež 
apelovali na zvýšenie údržby priestoru a na to, 
aby nedošlo k jeho úpadku (pozri obr. 8).    

Obr. 10:  Ako ľudia hodnotia možnosti parkovania pri Trhovisku? ZDROj: Dotazníkový prieskum širokej verejnosti, 2021

Programová náplň 5.

Atmosféra miesta

Sad Janka Kráľa poskytuje atraktívnu rovnováhu 
medzi mestom a prírodou. Táto harmónia sa 
ukazuje v škále aktivít, ktoré tu ľudia vykonávajú 
- od typických víkendových prechádzok po pik-
niky, jógu a behanie. Sad je spoločenské miesto, 
kde sa ľudia radi stretávajú so svojimi blízkymi, 
priateľmi, známymi a príbuznými (pozri obr. 9). 
Prítomnosť pomerne vysokého množstva rodi-
čov s deťmi rôznych vekových kategórií svedčí 
o tom, že miesto je vnímané ako priateľské 
k deťom.

parkom pre zlepšenie orientácie v území pre 
ľudí so znevýhodnením. Súčasťou národného 
guľodrómu, ktorý je situovaný na Tyršovom 
nábreží, môže byť po vhodných úpravách dopl-
nené aj ihrisko na hru boccia, ktorá je určená 
pre ľudí s obmedzenou schopnosťou pohybu. 

5 Tento dokument navrhuje, aby sa prioritou pri osádzaní 

mestského mobiliáru stali strategické umiestnenie, funkčnosť, 

odolnosť dizajnu, inkluzívny prístup a kultivácia verejného 

priestoru. Viac informáciíí nájdete tu: https://mib.sk/wp-content/

uploads/2022/04/MIB_Principy-a-standardy-laviciek-v1_02.pdf 

Aký je deň v Sade a na Tyršovom nábreží?

Obr. 9: Priebeh typického dňa v Sade Janka Kráľa a na Tyršovom nábreží. ZDROj DÁT: Mapovanie a pozorovanie Sadu Janka 

Kráľa a Tyršovho nábrežia, MIB, 2022.

„[...] Trávil som tam čas ako 
malé dieťa s rodičmi, neskôr ako 
puberťák s partiou, ako mladý do-
spelý som tam chodil za kultúrou 
a aj teraz tam stretávam priateľov, 
ktorí tam často chodia s deťmi 
tak, ako som tam chodili moji 
rodičia so mnou. Možnosť tráve-
nia času ľubovoľným spôsobom 
pre všetky vekové kategórie na 
kultivovanom (naozaj) verejnom 
priestranstve je pre mňa najvyššia 
hodnota Sadu.“ 
– respondent dotazníkového 
prieskumu.

Kultúra
V povedomí Bratislavčanov a Bratislavčaniek je 
Tyršovo nábrežie spájané s kultúrou a voľnoča-
sovými aktivitami. Nábrežie bolo s  kultúrou 
spájané už v minulosti, napríklad aj prostred-
níctvom vtedajšieho Klubu Propeler, kde sa 
uskutočňovali koncerty či iné hudobné akcie 
alebo amfiteátrom (neskôr Divadlo Aréna) a bra-
tislavským lunaparkom. Je to tiež územie, kde 
je jednoduchý prístup v zmysle aktivít, ktoré 
do budúcnosti plánuje Galéria Mesta Brati-
slavy (GMB), t.z. výstup z priestorov galérie do 
verejného priestoru. Takýmito programovými 
aktivitami môžu byť napríklad rôzne predsta-
venia alebo diskusné formáty, ale zároveň aj 
inštalácia fyzických diel alebo priestorových 
intervencií. GMB si na tomto území vie v  bu-
dúcnosti predstaviť uskutočniť „Festival ume-
nia vo verejnom priestore“. V prípade ak by sa 
v zadaní objavila možnosť umiestnenia zázemia 
pre umelcov, ako jedno z vhodných riešení by 
boli napríklad malé umelecké rezidencie , kde 
by umelci mali možnosť vytvárať diela priamo 
v  území napríklad aj po dobu 2-3 mesiacov 
v roku.  Mesto ako gestor územia by malo strážiť 
kvalitu dramaturgie celého riešeného územia.
Z dát z okrúhlych stolov a pološtrukturovaných 
rozhovorov vieme povedať, že riešené územie 
má veľmi silný potenciál pre kultúru aj vzhľa-
dom na to, že v území sa nenachádzajú rezi-
denti a teda do územia vieme priniesť program, 
ktorý nebude limitovaný rušením nočného 
kľudu. Do budúcnosti je potrebné sa zamyslieť 
aj nad formou amfiteátra resp. auditória, práve 
pre rôzne kultúrne obsahy ako napríklad kino, 
permanentné pódium pre rôzne aktivity ako 
napríklad diskusie, divadlo, koncerty, a i.  Čo 
sa týka fyzických diel v priestore je vhodné aby 
boli preferované permanentné diela nad dočas-
nými, a to aj z dôvodu vhodnosti umiestnenia  
v  priestore či s  ohľadom na ekologické a  fi-
nančné aspekty.

V území by mali byť uprednostnené kultúr-
no-rekreačné aktivity, nie tie komerčné. Toto 
tvrdenie potvrdzuje aj dotazníkový prieskum,  
v ktorom mala komerčná funkcia (obchody) me-
dzi preferovanými budúcimi funkciami v území 
nulové zastúpenie (pozri obr. 10). Kultúrnu funk-
ciu naopak medzi svoje 3 najpreferovanejšie 
funkcie na Tyršovom nábreží zaradila takmer 

pätina respondentov a respondentiek. Kultúrnu 
funkciu v súčasnosti v území zastupuje Divadlo 
Aréna, kultúrny priestor električky T3 a Cyklo 
kuchyňa či koncerty a iný program na nábreží, 
pristavených lodiach či v Sade. Z pohľadu budú-
ceho rozvoja celého územia považuje kultúru za 
dôležitú viac než 60 % ľudí, ktorí vyplnili dotaz-
níkový prieskum. Táto preferencia je mierne vý-
raznejšia pri území Tyršovho nábrežia než Sadu. 
V Sade prevláda preferencia aktivít, ktoré do 
územia neprilákajú väčšie množstvo návštev-
níkov a podporia jeho oddychovú funkciu.

Šport a rekreácia
Šport má v území taktiež významné zastú-

penie. Viedenská cesta, napájajúca sa na petr-
žalskú hrádzu je využívaná ako významný tran-
zitný koridor pre bežcov a bežkyne či cyklistov 
a cyklistky (pozri obr. 10). Na beh je tiež v men-
šej miere využívaný nábrežný chodník alebo 
chodníky v Sade. Na Tyršovom nábreží sa na-
chádza národný gulodróm pre hru petang, zatiaľ 
čo rieka je využívaná športovými či rekreačnými 
plavidlami. Športové a rekreačné aktivity ako 
volejbal či jóga sú počas leta praktikované tiež. 
v rámci mestskej pláže Tyršák.

Šport podľa výstupov z  dotazníkového 
prieskumu vníma ako dôležitý aspekt pre bu-
dúci rozvoj územia približne 60 % ľudí - na Tyr- 
šovom nábreží je percento mierne vyššie než 
v Sade. Môžeme predpokladať, že v Sade sú 
preferované skôr aktivity, ktoré nenarušia jeho 
pokojnú atmosféru. Šport však nie je u ľudí prio-
ritou, čo sa týka preferovaných funkcií v území. 
Medzi 3 najdôležitejšie funkcie, ktoré by mali 
mať v území zastúpenie ho uviedlo len okolo  
14 % ľudí.

Vybavenosť a mobiliár 
Lavičky a odpadkové koše sú rovnomerne 

rozmiestnené v  Sade Janka Kráľa aj na Tyr-
šovom nábreží, s  výnimkou trávnatej plochy 
nábrežia. V súčasnosti prebieha výmena via-
cerých z týchto prvkov za nové. Nový mobiliár 
je osádzaný na základe Princípov a štandardov 
lavičiek, ktoré sú súčasťou Manuálu verejných 
priestorov. Za dôležitý z pohľadu budúceho roz-
voja územia považuje mobiliár v prípade Sadu 
90 % ľudí a v prípade Tyršovho nábrežia až 92 % 
ľudí. V rámci dotazníkového prieskumu vzniklo 
tiež niekoľko požiadaviek umiestniť do prostre-
dia aj iné druhy mobiliáru, napr. hojdacie siete, 
grily alebo piknikové stoly. Rôzne formy sedenia 
a trávenia voľného času odzneli aj na fokusovej 
skupine s mládežou vo veku 17-19 rokov. Na ko-
mentovanej prechádzke územím zameranej na 
bezbariérovosť priestoru zazneli aj návrhy ohľa-
dom pridania zvukového systému navigácie 

19:00

 

8:00

10:00

 

15:00

Z viacerých pozorovaní v území 
 počas leta 2021 vyplýva, že park 
a   nábrežie sú v  ranných hodinách 
 pokojnými a  prázdnymi miestami 
 s nízkou návštevnosťou. Lokalita  je 
v tomto čase navštevovaná  najmä za 
účelom športu,  venčenia psov alebo 
ako  tranzitné miesto.

V  doobedňajších hodinách je 
nábrežie pomerne pokojné, Sad 
Janka Kráľa však ožíva. V  parku či 
na nábreží v  tomto čase zvyknú 
prebiehať stavebné  práce alebo 
činnosti spojené so starostlivosťou 
o zeleň. Prevládajú rodiny s malými 
deťmi, školské triedy alebo ľudia na 
prechádzke.  

V  poobedňajších hodinách sa 
zvyšuje návštevnosť a ožíva najmä 
priestor gastro prevádzok a ich naj-
bližšieho okolia. Prevládajú mladí 
ľudia (do 30 rokov) a rodiny s deťmi. 
Návštevníci a návštevníčky sa stre-
távajú aj v priestore lúk a trávnatých 
porastov s vlastným občerstvením, 
rel axujú. 

Večer sú rôzne vekové skupiny 
pomerne vyvážené, znižuje sa po-
čet rodín s  malými deťmi. Ľudia 
navštevujú podniky, stretávajú sa 
alebo športujú (beh, cyklistika), 
koncentrujú sa najmä v centrálnej 
časti parku. 

Obr. 8: Čo je na území podľa ľudí, ktorí vnímajú SJK a TN ako jednotný priestor, považované za hodnotné? Otvorená otázka, 

zobrazené sú najviac zastúpené kategórie odpovedí. Responti/ky mali možnosť vybrať viac odpovedí súčasne, preto je celkový 

súčet vyšší ako 100%. ZDROj DÁT: dotazníkový prieskum širokej verejnosti MIB, 2021.

Čo by ľudia nechceli, aby sa stalo s územím?

Sad Janka Kráľa Tyršovo nábrežie

55 % 40 %

40 % 18 %

11 % 6 %

10 % 4 %

8 % 28 %

6 % 1 %

2 % 1 %

1 % 1 %

0 % 5 %

nová výstavba

komercializácia

zanedbanie priestoru

rozvoj dopravy, parkovisko

vybudovanie detského ihriska

rozvoj nočného života

kotvenie lodí

getoizácia, prítomnosť 
určitých užívateľských skupín

zničenie atmosféry miesta

Príroda, ekosystémové služby

Celé územie Sad J. Kráľa Tyršovo nábrežie

Občerstvenie, kaviarne,  
reštaurácie/bistro

Rekreácia, odpočinok

Bývanie

Kultúra, vzdelávanie

Obchody

Vodná doprava (mestská 
marína, zastávka propeleru) 

Šport

43 % 44 % 20 %

13 % 14 % 34 %

13 % 14 % 15 %

42 % 46 % 37 %

13 % 14 % 19 %

13 % 9 % 20 %

0 % 0 % 0 %

0 % 0 % 0 %
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Dostupnosť a mobilita 6.

Pohyb územím

Aj napriek polohe v centre mesta sa v niekto-
rých aspektoch môže zdať, že územie je skôr 
samostatným prvkom bez výraznejších väzieb 
na okolie. Fyzicky ho oddeľujú viaceré bariéry 
a dostupnosť z okolia je pre viaceré druhy mobi-
lity limitujúca. Pešia dostupnosť je ovplyvnená 
viacúrovnosťou prístupových ciest a bariérovos-
ťou. Je znížená aj dostupnosť MHD a pre cyk-
listov územie slúži ako tranzitný koridor. Prob-
lémom sa javí aj využívané, ale „neobľúbené“ 
parkovisko na nábreží. Rozvoj územia bude do 
veľkej miery závisieť od pešej dostupnosti 
a MHD vo všetkých smeroch.

Petržalský (celo)mestský park 
 Respondenti a  respondentky dotazníko-

vého prieskumu pochádzali najmä z MČ Petr-
žalka (51 %) a MČ Staré Mesto (16 %) (pozri obr. 
11). Môžeme predpokladať, že tieto údaje do 
veľkej miery odzrkadľujú to, odkiaľ pochádzajú 
samotní návštevníci a návštevníčky tohto úze-
mia. Územie spadá pod MČ Petržalka, zatiaľ čo 
MČ Staré Mesto je v bezprostrednej blízkosti 
parku a nábrežia, od ktorých je oddelená rie-
kou Dunaj. Početnejšie zastúpená bola tiež MČ 
Ružinov (11 %) a MČ Nové Mesto (7 %). Zvyšné 
mestské časti tvorili spolu 15 %. 

Solitérny ostrov v cente mesta
 Územie Sadu Janka Kráľa a Tyršovho nábre-
žia pôsobí v kontexte napojenia jednotlivými 
spôsobmi dopravy (pešia, MHD, cyklistická, 
IAD) ako územie s limitujúcimi väzbami na 
svoje širšie okolie. Spôsobené to môže byť 
najmä fyzickými bariérami, ktoré územie le-
mujú z každej svetovej strany. Zo severu to je 
prírodná bariéra Dunaj (oddeľujúca územie Sta-
rého Mesta), z juhu Einsteinova ulica a diaľnica 
D1 (oddeľujúce sídlisko Petržalka), z východu 
estakáda prepájajúca Starý most s Petržalkou 
a zo západu vyvýšená Panónska cesta vedúca 
na Most SNP, bez dobrej dostupnosti MHD.

Pešia dostupnosť územia je takisto limi-
tujúca (pozri obr. 12). Aj napriek tomu, že celé 
územie je v dostupnosti 5 minút od pomy-
selného stredu parku, dostupnosť sa láme 
v pásme 10-15 minút, kedy pokrýva len mále 
časti Starého Mesta (okolie Mostu SNP a za-
čiatok Starého Mesta, Šafárikovo námestie) 
a okrajové územia sídliska Petržalka. Spô-
sobené to je jednak fyzickými bariérami po-
písanými vyššie a takisto aj nutnosťou viesť 
pešie trasy cez viacúrovňové trasy v podobe 

Obr. 11: Respondenti a respondentky podľa miesta ob-

vyklého pobytu, ZDROj DÁT: dotazníkový prieskum MIB, 2022

nadchodov alebo mostov. Problematické je 
najmä napojenie zo Starého mosta a  Mosta 
SNP, ktorý síce disponuje bezbariérovými 
rampami, ale ich sklon nezodpovedá dnešným 
požiadavkám (problém pre ZŤP alebo rodičov 
s kočíkmi). Problémom je aj napojenie z Petr-
žalky, z ktorej sa do územia dá dostať len pre-
konaním viacerých úrovní nadchodov, mostov 
a cestných komunikácií. Ak však porovnáme 
pešie dochádzkové vzdialenosti k najbližším 

„Prístup k parku od oboch mostov 
ale najmä od Starého je veľmi 
problematický, extrémne ba-
riérový a ohraničený zbytočnou 
cestou. [...]“
– respondent dotazníkového 
prieskumu širokej verejnosti

zastávkam MHD, najbližšia zastávka električky 
pri Starom moste je až v pásme 5-10 minút. 
Najbližšia autobusová zastávka Aupark je od 
Sadu oddelená fyzickou bariérou v podobe 
nákupného centra. Autobusové zastávky na 
Panónskej ceste sú dokonca v rádiuse 10-15 
minút pešej chôdze, pričom návštevník musí 
prekonať viacero úrovní, aby sa dostal do rie-
šeného územia, čo môže byť problém najmä 
pre ľudí s pohybovým znevýhodnením a star-
ších obyvateľov. Jedným z možných riešení by 
mohlo byť vytvorenie zastávky na Viedenskej 
ceste, čo by návštevníkom zlepšilo dostupnosť 
celého územia.

Parkovisko, neoddeliteľná súčasť 
nábrežia?

Terénne pozorovanie a mapovanie priestoru 
na nábreží (mapovací denník) uskutočnené vo 
vybrané pracovné dni a voľný deň nám ukázalo, 
že parkovisko na nábreží bližšie k Dunaju je vy-
užívané od skorých ranných hodín (mapovanie 
v čase 8:00-9:00) až do večerných hodín (19:00-
20:00), kedy sa začína postupne vyprázdňovať. 
V tomto čase už bolo využívaných menej ako 
50 % kapacity parkoviska. Aj napriek plnému 
parkovisku v denných hodinách počas pracov-
ných dní sme na nábreží nezaznamenali vyš-
šiu mieru aktivity a tento priestor bol takmer 
prázdny. Parkovisko teda počas dňa slúži ako 
P + R parkovisko pre ľudí z iných častí mesta, či 
dokonca mimo mesta, ktorí tu auto odparkujú 
a presunú sa do práce v okolí alebo pokračujú 

Obr. 12: Dochádzkové pešie vzdialenosti do stredu Sadu 

Janka Kráľa a dostupnosť najbližších zastávok MHD,

ZDROj DÁT: mapovanie MIB, 2021;  ESRI, 2021

„Keď chodec zíde zo Starého 
mosta, tak tu chýba priamy chod-
níček k Dunaju. Namiesto toho 
chodec musí prejsť po ceste a cez 
rozbité parkovisko, aby sa dostal 
k Dunaju.“
– respondentka dotazníkového 
prieskumu širokej verejnosti

ďalej do centra mesta pomocou MHD a inými 
spôsobmi dopravy.

Aj napriek takmer neustále plnému parko-
visku na nábreží bol v  dotazníku práve tento 
priestor parkoviska označovaný ako jeden 
z tých najmenej prívetivých, kde sa ľudia necí-
tia bezpečne a nemajú ho radi (pozri obr. 13). 
Ako hlavné dôvody boli uvádzané práve chao-
tická a nebezpečná doprava, parkovanie, kolí-
zie či zvýšený hluk. Ďalším výrazným miestom 
podnetov je okolie bývalého nočného klubu, 
ktorý respondenti označili za neprívetivý najmä 
z dôvodu zníženej bezpečnosti (pozri obr.16, 7. 
Bezpečnosť).

Obr. 13: Miesta, kde to respondenti a respondentky nemajú 

radi, ZDROj DÁT: dotazníkový prieskum MIB, 2021

Obr. 14: Cyklistická infraštruktúra v území a frekvenci

a cyklistickej aktivity, ZDROj DÁT: mapovanie MIB, 2021; 

Strava, 2021

Obr. 15: Ako ľudia hodnotia dôležitosť bezpečnosti a osvetlenia z pohľadu budúceho rozvoja Sadu a Tyršovho nábrežia? 

ZDROj DÁT: dotazníkový prieskum, MIB, 2021

Bicyklom po Viedenskej ceste a ďalej
 Najvyššiu mieru cyklistickej aktivity mô-

žeme pozorovať v úsekoch, kde už v súčasnosti 
existujú vybudované alebo značené cyklotrasy 
(pozri obr. 14). Jedná sa najmä o Viedenskú 
cestu, ktorá je cyklistami využívaná v najvyššej 
miere a napája sa na ďalšie cyklotrasy v okolí 
(cyklotrasa po Dunajskej hrádzi a smerom do 
Petržalky a Starého Mesta). Cyklistická aktivita 
v Sade a na nábreží je v porovnaní s Viedenskou 
cestou minimálna, ale aj napriek tomu územie 
Sadu cyklisti a cyklistky v menšej miere využí-
vajú. Problémom je však neexistujúca sieť cyk-
lotrás a preto musia cyklisti a cyklistky využí-
vať pešie trasy a dochádza tu tak k potenciálne 
nebezpečným kolíziám s chodcami a chodky-
ňami (pozri 7. Bezpečnosť) (Strava.com). Ana-
lýza cyklistickej infraštruktúry tiež ukázala, že 
územie nedisponuje takmer žiadnymi verejnými 
stojanmi pre bicykle, pričom sa tu nachádzajú 
tri stanice zdieľaných bicyklov (z ktorých jedna 
na nábreží pri bývalej stanici Propeleru je len 
dočasná) ako aj zóny zapožičania bicyklov od 
fi rmy Rekola (hub pri Starom Moste a dve loka-
lity pri Auparku) (obr. 14). 

Bezpečnosť je v rámci územia vnímaná ako vy-
soko dôležitá pre ďalší rozvoj územia. Najčastej-
šími dôvodmi pocitu ohrozenia v súčasnosti je 
osvetlenie, údržba a čistota, združujúce sa sku-
piny ľudí ako aj rôzne aspekty mobility. Podnety 
sú orientované najmä na územie Sadu. Ľudia si 
s pocitmi ohrozenia najviac spájajú podmostie 
SNP a okolie bývalého erotického salónu, zatiaľ 
čo na Viedenskej ceste jasne identifi kovali ko-
lízne body rôznych druhov mobility. 

Z  pohľadu budúceho rozvoja Sadu a  Tyr-
šovho nábrežia považuje bezpečnosť za dô-
ležitú až 94 % respondentov a respondentiek 
dotazníkového prieskumu (pozri obr. 15). Naj-
častejším dôvodom pocitu nebezpečia v území 
je slabé osvetlenie spojené so zanedbanosťou 
(priestoru a zelene), vyľudnenosťou a zároveň 
ľuďmi, ktorí v okoloidúcich vzbudzujú strach. 
Ďalším dôvodom je doprava.

Ako je možné vidieť na mape podnetov tý-
kajúcich sa pocitu nebezpečia (pozri obr. 16), 
podmostie SNP a okolie bývalého erotického 
salónu sú miesta, ktoré sú s týmto pocitom 
spájané najčastejšie. Budovu si ľudia asociujú 
s negatívnymi pocitmi v súvislosti s jej minulým 
využitím no i so súčasným zanedbaným stavom 
samotnej budovy či jej okolia. Podmostie je 
vnímané ako zanedbané, neprehľadné a málo 
osvetlené. Na bezbariérovej prechádzke úze-
mím bol prechod z Mostu SNP označený ako 
bod kolízie s  chodníkom pre peších a tiež 
ako bariérový (napr. betónové bloky). Vieden-
ská cesta je kolíznym bodom rôznych druhov 
mobility.

Podľa údajov mestskej polície za roky 2018-
2021 sa v rámci riešeného územia viac ako 
95 % všetkých priestupkov koncentrovalo na 
Viedenskej ceste. Tie sa týkali najmä bezpeč-
nosti a plynulosti cestnej premávky. Respon-
denti a respondentky dotazníkového prieskumu 
na mape riešeného územia jasne identifi kovali 
dva kolízne body na Viedenskej ceste (pozri 
obr. 16) – prechod pri petangovom ihrisku a kri-
žovatka v blízkosti Starého mosta. Ide o loka-
lity, v ktorých dochádza k častým kolíziám rôz-
nych druhov mobility – automobilová doprava, 
rýchli cyklisti a cyklistky, ľudia prechádzajúci 
na kolobežke, bežci a bežkyne a pod. Pre ľudí 
s obmedzením pohybu prechod medzi Sadom 
a Tyršovým nábrežím nemá podestu na zasta-
venie a vzniká tu šanca kolízie s iným druhom 
mobility. Prechod medzi Sadom a  Tyršovým 

„[...] Mal som návštevu v lete, 
a povedali mi, že sa tam v noci 
boja, nech ideme preč. Hlavne 
v priestore, ako sme sa blížili 
k mostu SNP.“
– respondent dotazníkového 
prieskumu širokej verejnosti

„Ťažko sa prechádza s deťmi na 
druhú stranu, veľa premávky, 
a s kočíkom sa nedá za precho-
dom pokračovať do parku, žiadna 
rozumná cestička. “
– respondentka dotazníkového 
prieskumu širokej verejnosti

„Na tejto križovatke sa stretávajú 
autá, chodci a cyklisti. Keď je 
pekne a pohybuje sa tu veľa ľudí, 
križovatka nie je prehľadná. “
– respondent dotazníkového 
prieskumu širokej verejnosti

MČ Nové Mesto
MČ Ružinov

zvyšné MČ spolu

MČ Petržalka
MČ Staré Mesto

51 %
16 %

11 %
7 %

15 %

riešené územie

74 % veľmi dôležité 

20 % skôr dôležité

94 % ľudí považuje bezpečnosť
a osvetlenie za dôležité pre 
budúci rozvoj celého riešeného územia.

85 % veľmi dôležité 

14 % skôr dôležité

99 % ľudí považuje čistotu 
a údržbu za dôležité pre budúci 
rozvoj celého riešeného územia.

ČO NÁM HOVORIA DÁTA?

Bezpečnosť 7.

Pohyb územím

nábrežím je tak vnímaný ako nebezpečný a sa-
motná Viedenská cesta ako element, ktorý tvorí 
bariéru v pohybe a celé územie rozdeľuje.

Negatívne podnety sme zaznamenali aj 
v spojení s parkoviskom na nábreží. Zaparkované 
autá tvoria bariéru v pohybe ľudí a prispievajú 
k neprehľadnosti priestoru. Ľudia pocit nebez-
pečia pociťujú tiež v odľahlejších častiach Sadu, 
v ktorých je znížená údržba či osvetlenie. 
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Obr. 16: Kde ľudia pociťujú nebezpečie? ZDROj DÁT: dotazníkový prieskum, MIB, 2021

Osvetlenie
 Osvetlenie v Sade J. Kráľa je vo večerných 

hodinách vnímané ako nedostatočné. Vyply-
nulo to z komentovanej prechádzky územím 
no i z odpovedí z dotazníkového prieskumu 
či ankety v  území. Dôležité je zabezpečenie 
osvetlenia najmä okrajových častí, no i hlav-
ných peších ťahov (napr. od východu z Auparku 
smerom k  mostu SNP). V  Sade v  súčasnosti 
prebieha výmena viacerých svietidiel za nové, 
napriek tomu je však možné naraziť na miesta 
s nefunkčným osvetlením (pozri obr. 17). Pod-
nety k množstvu osvetlenia boli smerované aj 
na priestor Tyršovho nábrežia. Týkali sa najmä 
územia v  blízkosti mosta SNP a  parkoviska 
na nábreží. Zvýšenie miery osvetlenia okrem 
iného uľahčí pohyb priestorom ľuďom so zra-
kovým znevýhodnením, no zároveň prispeje ku 
komfortnému pobytu a pohybu územím všet-
kých užívateľov.

Čistota a údržba územia 
 Z  pohľadu budúceho rozvoju Sadu a  Tyr-

šovho nábrežia považujú čistotu za veľmi dôle-
žitú a skôr dôležitú takmer všetci respondenti 
a  respondentky dotazníkového prieskumu 
(99 %) (pozri obr. 18). V prípade časti Sadu je 
táto požiadavka mierne výraznejšia, než v prí-
pade Tyršovho nábrežia. V rámci témy údržby 
priestoru ľudia tiež vnímajú zhoršený stav mo-
biliáru (najmä v okolí znamení zverokruhu) a zlý 
stav chodníkov v celom parku. Častými tiež boli 
podnety smerom k údržbe zelene, ktorá dokáže 
spôsobiť neprehľadnosť priestoru najmä vo ve-
černých hodinách.

Obr. 17: Verejné osvetlenie v území - stav k 07.03.2022, ZDROj DÁT: vlastné mapovanie MIB, 2021

„V Sade je veľmi zlé osvetlenie 
a večer tam nechodím nikdy 
sama. To isté platí o Tyršovom 
nábreží.“
– respondentka dotazníkového 
prieskumu širokej verejnosti

Ľudia, ktorí v ostatných vyvolávajú pocit 
ohrozenia  

 Verejný priestor predstavuje miesto stretá-
vania sa a trávenia času pre najrôznejšie sku-
piny ľudí, medzi ktorými prirodzene vznikajú 
určité trenia, konfl ikty. V priestore Sadu, ako 
významnom verejnom priestore mesta, je tak 
tiež možné stretnúť sa s konfl iktnými situáciami 
medzi užívateľskými skupinami typickými pre 
tento priestor. Združujúci sa ľudia bez domova, 
ľudia, ktorí boli v  dotazníkovom prieskume 
inými označovaní ako asociálne správajúci sa 
či združujúca sa mládež. Tieto skupiny ľudí sú 
často spomínané ako tie, ktoré v ostatných 
užívateľoch a užívateľkách priestoru vzbudzujú 
pocit nebezpečia, zanechávajú po sebe zne-
čistený priestor. Ich miesta stretávania sa sú 
najmä kruhové posedenia znamení zverokruhu, 
ktoré sú rozmiestnené po parku či v blízkosti 
podmostia SNP a budovy bývalého erotického 
salónu (pozri obr. 16). 

Aj tieto skupiny užívateľov však majú svoje 
priestorové či spoločenské potreby, ktoré 
by mal kvalitný verejný priestor uspokojovať. 
Úlohou revitalizácie tohto územia by nemalo 
byť určité užívateľské skupiny vylúčiť, no nájsť 
riešenia, ktoré dopomôžu predchádzaniu ich 
vzájomných konfl iktov.  

V rámci záznamov za roky 2018-2021 od 
mestskej polície sú priestupky v Sade a na Tyr-
šovom nábreží ohľadom znečisťovania územia 
či požívania alkoholu na verejnosti zastúpené 
len minimálne. Anketa v území však ukázala, že 
časť ľudí by si priala zvýšenie intenzity bezpeč-
nostných hliadok v Sade. Mohlo by to prispieť 
k zvýšeniu pocitu bezpečnosti pre všetky užíva-
teľské skupiny územia. 

„Všetky posedenia na tému 
zverokruhu pôsobia zanedbane 
a často sa v nich združujú hlučné 
skupiny, často pod vplyvom návy-
kových látok.“
– respondentka dotazníkového 
prieskumu širokej verejnosti

Obr. 18: Ako ľudia hodnotia dôležitosť čistoty a údržby z pohľadu budúceho rozvoja Sadu a Tyršovho nábrežia? 

ZDROj DÁT: dotazníkový prieskum, MIB, 2021

74 % veľmi dôležité 

20 % skôr dôležité

94 % ľudí považuje bezpečnosť
a osvetlenie za dôležité pre 
budúci rozvoj celého riešeného územia.

85 % veľmi dôležité 

14 % skôr dôležité

99 % ľudí považuje čistotu 
a údržbu za dôležité pre budúci 
rozvoj celého riešeného územia.

Bezpečnosť a mobilita znevýhodnených 
skupín 

Ľudia so zrakovým znevýhodnením spome-
nuli ako jednu z možností pre zlepšenie bezpeč-
nosti, okrem iného, zváženie pridania “mini-ob-
rubníkov” vďaka ktorým sú pre túto skupinu ľudí 
čitateľné aj odbočenia či lavičky. Za potrebné 
tiež považujú zváženie vybudovania vodiacich 
línií na hlavnom pešom ťahu  a na detskom ih-
risku. V prípade detského ihriska na Tyršovom 
nábreží by sa malo dbať na bezpečný pohyb 
detí. Ako vyplynulo z komentovanej prechádzky 
územím, parkovisko v blízkosti ihriska totiž 
môže predstavovať potenciálnu hrozbu najmä 
pre menšie deti hrajúce sa v tomto priestore.


